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TOWARDS A RELATIVISTIC INFORMATION THEORY
FOR PATTERN AND FORM !

Guy JUMARIE

Université du Québec 3 Montréal 2

Abstract

This paper outlines a theory of relative information (that is to
say with syntax and semantics) for pattern and form. Basically it
combines two results, i.e. the randomization technique which
previously provided us with a unified approach to discrete entro-
py and continuous entropy, and the so-called model of observa-
tion with informational invariance ; both of them are applied to
a classical equation of Shannon information theory. One so deri-
ves measures of relativistic uncertainty for stochastic continuous
processes and deterministic mappings, which are fully consistent
with practical experiments on the one hand, and with the concept
of fractal dimension on the other hadn. Prospects are outlined.

Résumé

Cet article définit les éléments d’une théorie relativiste de 1’infor-
mation (c’est-a-dire avec syntaxe et sémantique) contenue dans
une forme. Essentiellement, il combine deux techniques, 4 savoir
la méthode de randomisation qui nous permit d’obtenir une ap-
proche unifiée des entropies discrétes et continues, et notre mo-
déle d’observation avec invariance informationnelle ; elles sont
simultanément appliquées & une équation bien connue dans le
formalisme de Shannon. On obtient ainsi des mesures de P’incerti-
tude relative contenue dans une forme stochastique ou détermi-
niste, qui sont, par ailleurs, pleinement en accord des résultats
expérimentaux obtenus par d’autres chercheurs d’une part, et
avec la notion de dimension fractale d’autre part. On esquisse
ainsi un cadre qui pourrait permettre une étude générale des
formes.
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